

[1]夏卫生,刘春平,雷廷武,等.示踪法测量坡面水流速度理论缺陷分析[J].自然灾害学报,2007,01:50-54.

XIA Wei-sheng,LIU Chun-ping,LEI Ting-wu,et al.Analysis of faults in theory for measuring flow velocity on slope with tracer method[J].,2007,01:50-54.

[点击复制](#)

示踪法测量坡面水流速度理论缺陷分析(PDF)

《自然灾害学报》[ISSN:/CN:23-1324/X] 期数: 2007年01期 页码: 50-54 栏目: 出版日期: 1900-01-01

Title: Analysis of faults in theory for measuring flow velocity on slope with tracer method

作者: [夏卫生^{1; 2}](#); [刘春平¹](#); [雷廷武²](#); [胡月明³](#); [赵军²](#)

1. 湖南师范大学, 资源与环境科学院 湖南长沙410081;
2. 中国科学院/水利部水土保持研究所 陕西杨凌712100;
3. 华南农业大学 广东广州510642

Author(s): [XIA Wei-sheng^{1; 2}](#); [LIU Chun-ping¹](#); [LEI Ting-wu²](#); [HU Yue-ming³](#); [ZHAO Jun²](#)

1. College of Resources and Environment Science, Hunan Normal University, Changsha 410081, China;
2. Institute of Soil and Water Conservation, Chinese Academy of Sciences/Ministry of Water Resources, Yangling 712100, China;
3. South China Agriculture

关键词: [示踪法](#); [水流速度](#); [经验系数](#); [泥沙含量](#)

Keywords: [tracer method](#); [flow velocity](#); [empirical coefficient](#); [sediment content](#)

分类号: S157.1

DOI: -

文献标识码: -

摘要: 示踪法需对经验系数进行修正才能得到水流速度;而经验系数受多种因素的影响,在不同的条件下如何使用,有较大的随意性。对溶质运移数学模型解析解的分析发现,由溶质浓度在观测点达到最大值的时间计算得到的速度无法推算出实际水流速度,以此为基础的染色示踪法或盐液示踪法存在着理论上的缺陷。溶质的弥散系数对示踪法测量水流速度也有较大的影响,弥散系数越大,质心到达观测点的时间与浓度最大值到达该点的时间偏离越远。在实验测量中,泥沙含量对经验系数影响较大,这可能是其影响弥散系数的结果;理论上水流速度增大使经验系数增大,但在实验测量中不同泥沙含量下水流速度对经验系数的影响并不显著,因此在修正经验系数时必须考虑水流中的泥沙含量和其它水质差异。

导航/NAVIGATE

[本期目录/Table of Contents](#)

[下一篇/Next Article](#)

[上一篇/Previous Article](#)

工具/TOOLS

[引用本文的文章/References](#)

[下载 PDF/Download PDF\(212KB\)](#)

[立即打印本文/Print Now](#)

[推荐给朋友/Recommend](#)

统计/STATISTICS

[摘要浏览/Viewed](#) 47

[全文下载/Downloads](#) 17

[评论/Comments](#)



Abstract: In the conventional tracer method, the flow velocity is determined by the time for the tracer to cover a certain distance, and an arbitrarily chosen empirical correction coefficient. The empirical coefficient is influenced by many factors. The analytical solution of mathematical model for solute transport in flowing water was graphically shown that the velocity of flow can not be calculated with the estimated velocity by the time for the peak solute concentration to cover a distance from the injection location to the measuring point, as used in color or salt tracer method. The conventional tracer methods for velocity determination have theoretical faults. The dispersion coefficient of the solute has significant effect on the velocity measured by the tracer method. The bigger the dispersion coefficient, the larger the time interval between the peak and centroid arriving time. The sediment concentration affects empirical coefficients and the dispersion of solute transport. Theoretically, the velocity enhances the coefficients, but there is not significant relation between them. Therefore, the sediment content or the water quality should be considered and different correction coefficient should be used while measuring the velocity of flow using tracer method.

参考文献/REFERENCES

- [1] Gang Li, Abrahams A. Correction factors in the determination of mean velocity of overland flow [J]. *Earth surface processes and landforms*, 1996, 21: 509-515.
- [2] Abrahams A D, Atkinson J F. Relation between grain velocity and sediment concentration in overland flow [J]. *Water resources Research*. 1993, 29: 3021-3028
- [3] Abrahams A D, Parsons A J, Luk S H. Field measurement of the velocity of overland flow using dye tracing [J]. *Earth surface processes and landforms*, 1986, 11: 653-657.
- [4] Elder J W. The dispersion of marked fluid in turbulent shear flow [J]. *Journal of fluid mechanics*, 1959, (5): 544-560.
- [5] Emmett W W. The hydraulics of overland flow on hillslope [R]. U.S. Geological Survey professional paper. 1970. 662-A. A -1-A-68.